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Kövér László
az Országgyűlés elnöke részére

Írásbeli kérdés

Helyben

Tisztelt Elnök úr!

Az Alaptörvény 7. cikk (2) bekezdése alapján, figyelemmel az Orsziggy űlésről szóló 2012.
évi XXXVI . törvény 42 . § (8) bekezdésére, valamint az egyes házszabályi rendelkezésekr ől
szóló 10/2014. (II. 24.) OGY határozat 124 . (1) bekezdésére, kérdést kívánok benyújtani
a Kormány tagjainak feladat- és hatáskörér ől szóló 152/2014. (VI. 6.) Korm. rendelet 48 . *
13. pontja szerinti feladatkörében eljáró Balog Zoltán Emberi Erőforrások Minisztériumot ,
vezető miniszterhez,

„Miért csak 1,6%-os a nyugdíjemelés? ”

címmel . A választ írásban kérem .

Tisztelt Miniszter Úr !

A Kormány által 2016. tavaszán beterjesztett, majd a Parlament által elfogadott idei
költségvetési törvény szerint 0,9%-kal kell ez évben emelni a nyugdíjakat .

Magyarország 2017. évi központi költségvetéséről szóló 2016. évi XC. törvény 57.
§-a á következőt tartalmazza:
„ 57. § A 2017 januárjában a társadalombiztosítási nyugellátásról szóló 1997. évi
LXXXI. törvény 62. § (1) és (2) bekezdése alapján esedékes nyugdíjemelé s
meghatározásánál 0,9%-os fogyasztói árnövekedést kell figyelembe venni . ”

A költségvetési törvény tehát a nyugdíjtörvényre hivatkozik, ami pontosan a következőket
tartalmazzA :

A társadalombiztosítási nyugellátásról szóló 1997 . évi LXXXI. törvény 62 . § (1) és
(2) bekezdése :
„62. ' (1) A tárgyév január Ne előtti időponttól megállapított társadalombiztosítás i
nyugellátást - ideértve a 6. .(4) bekezdésében meghatározott ellátásokat és a baleseti
járadékot is - a megállapítás naptári évét követően minden évjanuár hónapjában az
emelés évére tervezettfogyasztói árnövekedésnek megfelelőmértékben kell emelni .



(2) A tárgyévi tervezett fogyasztói árnövekedést a központi költségvetésről szóló

törvény állapítja meg. "

Ugyanakkor Miniszterelnök úr 2016 . november 21-én bejelentette, hogy 2017-ben ne m
0,9%-os, hanem 1,6%-os lesz a nyugdíjemelés . A miniszterelnök azzal indokolta döntését ,
hogy a béremelkedés majd az inflációt is felhajtja . Mindezt annak fényében mondta, hogy
akkor már ismert volt a Magyar Nemzeti Bank 2,3%-os inflációs prognózisa, ami jóva l
magasabb a 0,9%-nál, de az 1,6%-nál is .

A törvényi rendelkezések módosítása nélkül, decemberben megjelent a nyugellátások é s
egyes más ellátások 2017 . január havi emelésérő l szóló 416/2016 . (XII. 14.) Korm. rendelet ,
amely meghatározza, hogy idén januárjában 1,6%-kal kell emelni a nyugellátásokat.

Mindezzel több probléma van . Az egyik, hogy a kormány – annak ellenére, hogy tudta, hogy
magasabb infláció várható, mint amivel a nyugdíjakat emelik – a szükségesnél alacsonyab b
szinten emelte az ellátásokat. Ez olyan mintha a kormány kölcsönvenné a nyugdíjasoktól ezt
a pénzt novemberig. A nyugdíjtörvény szerint ugyanis novemberben, egy összegben ki kel l
fizetni a különbözetet, ha eltérés van a ténylegesen várható és a tervezett infláció között .

A másik probléma, hogy úgy t űnik mostantól semmilyen törvényi garancia nincs arra, hog y
milyen mértékben kell emelni a nyugdíjakat . Nem lehetnek biztosak a nyugdíjasok abban,
hogy az Orbán kormány a későbbiekben nem fog a törvényben meghatározottaknál aká r
alacsonyabb nyugdíjemelést végrehajtani . Annak ellenére, hogy bőven lett volna rá idő ,
mégsem módosították, a túl korán elfogadott 2017. évi költségvetési törvényt, így viszont a
hatályos nyugdíjtörvény nyugdíjindexálási módszerének garanciális eleme „a leveg őben
lóg”.

Az pedig egy külön kérdés, hogy a béremelkedésekhez képest is jócskán elmarad a
nyugdíjemelés mértéke . Így később – azonos biztosítási teljesítmény mellett is – n őni fog a
régi és az új nyugdíjak közötti különbség . Továbbá a nyugdíjak leszakadnak a bérektől ,
vagyis a relatív érték drasztikusan csökken. Mindez tehát felveti az árak és bérek
emelkedését valamilyen arányban figyelembevev ő vegyes indexálás újbóli bevezetését, ami
idén akár 3-4%-os nyugdíjemelést is lehetővé tenne .

Mindezek miatt az alábbiakat kérdezem Miniszter Úrtól :

• Ha ismerte a kormány az MNB prognózisát, akkor miért csak 1,6%-os mértékbe n
emelték a nyugdíjakat?

• Miként lehetséges, hogy egy kormányrendelet más nyugdíjemelési mértéke t
határoz meg 2017. januárjára, mint a költségvetési törvény és a nyugdíjtörvény?

• Miért nem módosították a 2017 .évi költségvetési törvényt annak érdekében, hogy
ne sérüljön a nyugdíjtörvény nyugdíjindexálási módszerének garanciális eleme?

• Milyen számítás alapján lett éppen 0,7 százalékponttal több a tényleges emelé s
mértéke a törvényben meghatározottnál?



• A kormány milyen nyugdíj szakmai alapon tartja helyesnek – a béremelkedések és
a várható gazdasági növekedés ellenére – az inflációt kővető nyugdíjindexálást?

• Kívánnak-e változtatni a nyugdíjemelés, indexálás szabályain? Ha igen, akko r
milyen módon?

• Visszatér-e a kormány az árak és a bérek emelkedését is figyelembe vevő vegyes
nyugdíjemelési technikára ?

Várom megtisztelő válaszát !

Budapest, 2017 . január 6 .

Korózs Lajo
országgyűlési képviselő

(MSZP)
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